
 
 
 

ZAKLJUČAK  
U VEZI PROBLEMATIKE RAZVOJA ŠAHA MEĐU MLADIM UZRASTIMA  

  
Bez ikakvog pretjerivanja, šah među mlađim uzrastima na području Grada Dubrovnika nije nikada dostigao onu popularnost i 
masovnost u usporedbi s drugim hrvatskim gradovima kakvu bi trebao imati s obzirom na svoje nedvojbene koristi u 
intelektualnom, obrazovnom i odgojnom razvoju djece. Pri tome je od manje važnosti činjenica prema kojoj se na hrvatskom 
jugu nije do vrhunca svoje karijere razvio šahist s najvećim međunarodnim titulama i rejtingom. Puno teže pada spoznaja da je 
društveni i športski tretman šaha stalno na vrlo niskoj razini i što oni koji bi trebali skrbiti o intelektualnom, pa i psihofizičkom 
razvoju djece uopće ne razumijevaju doprinos koji ova drevna igra tome daje. Treba samo podsjetiti na odredbu Statuta prvog 
šahovskog kluba iz Janjine na Pelješcu u kojoj piše: "Društvu je svrha da osobito mladež zainteresira za šahovskom igrom i time 
joj poda prilike da gdjekoje svoje besmislene igre zamijene s ovom koja oštri pamćenje, bistri um, a ipak pruža ugodnu i duhovitu 
zabavu". Od posebne koristi je igranje šaha za mlađe uzraste, jer jača njihove mentalne sposobnosti, poboljšava uspjeh u školi, 
sposobnost koncentracije, upornost,  marljivost, ravnopravnost među spolovima, toleranciju, samokritičnost, športski i 
natjecateljski duh. Šah je nenasilna igra, potiče na razmišljanje, realističan pogled na okruženje, objektivnost, ali i ispravan odgoj 
djece i otklon od opasnih ovisnosti. 

Pa ipak, sve gore spomenuto, ne ulazeći u razloge zbog čega je tome tako, nije prepoznato i šah je među mlađim uzrastima, ako 
ga se nekad i više igralo na našim prostorima, skoro potpuno išćezao i već više od desetljeća nije "iznikao" niti jedan jači šahist s 
titulom. Šahovske škole ne postoje, ne odigravaju se ni kategorni ni prigodni turniri, a na području Dubrovačko-neretvanske 
županije postoje samo dva registrirana kluba i to "Dubrovnik", te "Blato" za koji nastupaju samo mlađi uzrasti. Zabrinjavajuće je 
da već godinama na županijskim natjecanjima u šahu za osnovne i srednje škole nastupa vrlo malo momčadi, da se uopće ne 
održavaju ni pojedinačna prvenstva mlađih uzrasta. Nažalost, u tome prednjače osnovne škole s područja Grada Dubrovnika iako 
je tu i objektivno najveći potencijal. 

Držimo kako je krivo uvjerenje prema kojemu bi Šahovski klub "Dubrovnik" trebao biti jedini pokretač šahovske aktivnosti među 
mlađim uzrastima, a pogotovu jer bi tobože on od toga imao najviše koristi. Svakako bi nama bilo od velike koristi ako bi popunili 
naše ekipe s domaćim, kvalitetnim šahistima, ali držimo da je još važnije da ta igra postane popularna i masovna među mladim 
naraštajima, čak i bez većih natjecateljskih pretenzija. Samo u takvom slučaju korist za društvenu zajednicu i intelektualni i 
ukupni razvoj djece može biti golema, polazeći od svih korisnih funkcija šahovske igre. 

Šahovski klub "Dubrovnik", ovisno o rješavanju prostornih problema, planira iznova pokrenuti "Šahovsku školu", s kvalitetnim 
šahovskim trenerima i igračima, polaznici koje bi bili daroviti i voljni za rad mlađi uzrasti iz svih osnovnih škola na području Grada 
Dubrovnika županije. Međutim, pored toga, od iznimne važnosti držimo da se u okviru školskih športskih društava osnuju i 
šahovske sekcije, što uključuje i njihovo opremanje šahovskim rekvizitima i literaturom, uz potporu koliko-toliko kvalificiranih 
nastavnika ili kvalitetnih šahista. Jednako tako, potrebno je učiniti sve da što veći broj momčadi osnovnih i srednjih škola 
sudjeluju na ekipnim i pojedinačnim natjecanjima na nivou Dubrovačko-neretvanske županije i Grada Dubrovnika. 

Kako je informatička pismenost među djecom sve veća, držimo uputnim na svaki način upoznati zainteresiranu mladež s internet 
mogućnostima na temu šaha, od igranja s računalnim programima, gledanja šahovskih partija uživo, analiza i uopće trendovima u 
svjetskom šahu. Šah je, unatoč konkurenciji računala, neupitno i dalje jedan od neprevaziđenih i globalnih fenomena, igra 
milijuna ljudi svih uzrasta diljem svijeta, a u tridesetak zemalja je čak i nastavni predmet. Valja znati i to da šah nije skup šport, 
može se igrati u svim godišnjim dobima i nisu potrebni veći napori za organizirani pristup, kroz klubove, društva, sekcije. 

Skupština Šahovskog kluba "Dubrovnik" poziva, suklado poreda ostaloga i direktivi Europske unije i Hrvatskog šahovskog 
saveza, odgovorne osobe i dužnosnike s područja Grada Dubrovnika, nadležnih tijela gradske uprave, Dubrovačkog saveza 
športova i osnovnih škola da se aktivnije uključe u promicanje i popularizaciju šahovske igre, u granicama vlastitih mogućnosti 
prilagode prostore i opremu za šahovska natjecanja, šahovske škole, simultanke i sl. i pruže odgovarajuću potporu Šahovskom 
klubu "Dubrovnik" u naporima za popularizaciju i omasovljenje šaha među mlađim uzrastima, kao i za razvoj kvalitetnog šaha 
među tim uzrastima. Način konkretne potpore predlagat će Upravni odbor Šahovskog kluba „Dubrovnik“. 

Dubrovnik, 21. prosinca 2018.               
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